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De Commissie voor Mobiliteit en Openbare Werken besprak op 21 maart 2013 het rap-
port van de Vlaamse Regering over de uitvoering van de resolutie betreffende de aan-
pak van de gevaarlijke punten en wegvakken door de Vlaamse Regering (Parl.St. Vl.Parl. 
2010-11, nr. 1106/1-2). De resolutie, goedgekeurd door de plenaire vergadering van 4 mei 
2011, kwam er naar aanleiding van een verslag van het Rekenhof over het wegwerken van 
gevaarlijke punten en wegvakken in Vlaanderen (Parl.St. Vl.Parl. 2010-11, nr. 37-J/1-2). 
In die resolutie vraagt het Vlaams Parlement aan de Vlaamse Regering onder meer: “2° 
over de uitvoering van deze resolutie en de afwerking van het project gevaarlijke punten 
zesmaandelijks te rapporteren”. 

Na een uiteenzetting door mevrouw Hilde Crevits, Vlaams minister van Mobiliteit en 
Openbare Werken, lichtte de heer Tom Roelants, administrateur-generaal van het Agent-
schap Wegen en Verkeer, het rapport, dat is opgesteld door zijn administratie, toe. 

De gezamenlijke PowerPointpresentatie van minister Crevits en de heer Tom Roelants is 
op de dossierpagina van dit stuk op www.vlaamsparlement.be te raadplegen. Ook het 
AWV-rapport ‘Globale rapportering ‘Wegwerken van gevaarlijke punten en wegvakken in 
Vlaanderen’ 21 maart 2013’, is daar terug te vinden. 

I. ToelIchTIng

1. Uiteenzetting door mevrouw hilde crevits, Vlaams minister van Mobiliteit en openbare 
Werken

1.1.	 Beleidskader

Minister Hilde Crevits brengt in herinnering dat het Rekenhof in zijn audit van twee jaar 
geleden over de aanpak van de gevaarlijke punten dertien aanbevelingen heeft geformu-
leerd. Op 4 mei 2011 werd in het Vlaams Parlement een resolutie aangenomen die de rege-
ring vroeg om concrete acties te ondernemen rond deze aanbevelingen. Op 22 maart 2012 
is er over deze acties een eerste keer gerapporteerd in deze commissie1. Vandaag geeft ze 
opnieuw een stand van zaken. 

1.2.	 Uitvoering	van	de	resolutie	

1.2.1. MKBA

Vooreerst had de resolutie het over het opstellen van een maatschappelijke kosten-baten-
analyse. Dat gebeurt al enkele jaren voor grote infrastructuurprojecten. Zo heeft het 
Agentschap Wegen en Verkeer in 2012 een MKBA opgestart voor de optimalisatie van de 
ring.  Het heeft ook deelgenomen aan het uitwerken van een beslissingskader en van een 
standaardmethodiek op het niveau van het departement. Die methodiek is ondertussen 
in gebruik genomen door het hele beleidsdomein Mobiliteit en Openbare Werken. Deze 
methodiek zal na het paasreces worden toegelicht aan de commissie. 

1.2.2. Betere voorbereiding bestekken

De resolutie vroeg ook om een betere voorbereiding van de bestekken die worden aan-
besteed. AWV heeft in dat kader al een aantal acties ondernomen. Het ISO-certificaat 
werd behaald. Er zijn vaste procedures en standaarddocumenten ingevoerd, waarbij ook 
verplichte adviezen werden vastgelegd. 

1 Parl.St. Vl.Parl. 2011-12, nr. 1709/1.

http://www.vlaamsparlement.be/link?id=1487
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1.2.3. Ramingstechniek

Ook de ramingstechniek werd herzien: alle nieuwe grote infrastructuurprojecten krijgen 
een all-inraming. Hierbij probeert men zoveel mogelijk rekening te houden met alle voor-
ziene kosten met inbegrip van de inflatie en een onzekerheidsfactor. Ook het informatica-
systeem en de projectendatabank van AWV worden aangepast. Daardoor zullen de kosten 
op projectniveau beter kunnen worden opgesplitst. 

1.2.4. Risicomanagement

Het beleidsdomein heeft ook een standaardmethodiek ontwikkeld voor risicomanage-
ment voor grote infrastructuurprojecten. Daarover wordt afzonderlijk gerapporteerd aan 
de commissie. Voor AWV is dat de risicorapportering over de Noord-Zuidverbinding in 
Limburg, de ring en de N60 rond Ronse. Het gaat dus niet over de punten in deze rap-
portering. 

1.2.5. Expertise overheidsopdrachten

Bij AWV lopen een aantal initiatieven die gericht zijn op de verspreiding van de kennis 
over de wetgeving overheidsopdrachten. Op het niveau van het beleidsdomein is er een 
werkgroep opgericht waarin specialisten van de entiteiten onderling kennis uitwisselen. 
Men kan ook een beroep doen op extra juridische ondersteuning inzake overheidsop-
drachten. 

1.2.6. Verrekeningen en verwijlinteresten

Het beheersen en verminderen van verrekeningen en verwijlinteresten is al enige tijd een 
belangrijk aandachtspunt. Over het Pressetext-arrest2 werd een dienstorder opgesteld die 
door iedereen onderschreven wordt. Bij AWV werd ook een praktisch stappenplan opge-
steld voor de aanpak van de verrekeningen. De verrekeningen en de openstaande facturen 
worden nu beter opgevolgd. In vergelijking met het niveau van 2009-2010 zijn de verwijl-
interesten voor het project gevaarlijke punten met 37% gedaald in 2011 en met 56% in 
2012. 

1.2.7. Hangende schadedossiers

Sinds de audit van het Rekenhof brengt AWV de schadedossiers in kaart. De afhandeling 
van de dossiers door de territoriale afdelingen worden van kortbij opgevolgd. De nieuwe 
betalingen van erelonen voor studiebureaus zijn in orde. Het terugvorderen van de onver-
schuldigde betaalde bedragen blijft wel een vrij complexe aangelegenheid. 

1.2.8. Evaluatie door het Steunpunt Mobiliteit en Openbare Werken 

Uit de evaluatiestudie van het steunpunt is duidelijk gebleken dat de punten in de resolutie 
wel degelijk effect hebben. 

1.2.9. Aanbestedingen afronden tegen 2013-2014

De resolutie vraagt om, wat de aanbestedingen betreft, het project af  te ronden uiterlijk 
tegen 2013-14. Dat project zit op schema. 

1.2.10. Rapportering

De zesmaandelijkse rapportering gebeurde bij de voorstelling van de beleidsbrief  en van-
daag is er opnieuw een verslagmoment. 

2 HvJ EG, 19 juni 2008, zaak C-454/06, Pressetext Nachrichtenagentur.
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1.2.11. Blijvend inzetten op verkeersveiligheid

Voor de toekomst moet men uiteraard blijven inzetten op het verbeteren van de verkeers-
veiligheid. De investeringsbudgetten van AWV blijven op peil. 

1.3.	 Globale	voortgang	van	het	project

De presentatie geeft een overzicht van de globale voortgang van het project. Daarbij 
wordt aandacht besteed aan de afgewerkte projecten, aan de projecten in uitvoering, aan 
de aanbestede projecten, aan de goedgekeurde ontwerpen en aan de projecten in ontwerp. 
Van de 809 dossiers zijn er op dit ogenblik nog slechts 17 die geen goedgekeurd ontwerp 
hebben. In de provincies Antwerpen en Vlaams-Brabant hebben alle dossiers minstens een 
goedgekeurd ontwerp. Er is dus geen discussie meer over de manier waarop het gevaarlijke 
punt moet worden ingericht. In Limburg zijn er nog twee dossiers waar er geen definitief  
ontwerp is goedgekeurd. De twee resterende dossiers hebben te maken met Lummen en 
Leopoldsburg. In Oost-Vlaanderen zijn er nog veertien dossiers zonder definitief  goed-
gekeurd ontwerp. In feite gaat het om veertien projecten langs drie wegen, waarvan vijf  
langs de N70 in Sint-Niklaas, drie langs de N47 in Dendermonde en twee langs de N60 
in De Pinte. In West-Vlaanderen is er nog een dossier zonder definitief  goedgekeurd ont-
werp, namelijk dat van de korte of  de lange tunnel langs de Torhoutsesteenweg in Oost-
ende. 

Vermits bijna alle dossiers een definitief  goedgekeurd ontwerp hebben, kan men nu werk 
maken van aanbesteding, timing en afstemming. De totale kostprijs voor de infrastruc-
tuuringrepen is licht gestegen. De budgetten zijn nagenoeg dezelfde gebleven. 

De minister geeft ook een budgettair overzicht voor de verschillende provincies. De pre-
cieze bedragen zijn terug te vinden zijn in de fiches die zijn opgenomen in het AWV-
rapport ‘Globale rapportering ‘Wegwerken van gevaarlijke punten en wegvakken in 
Vlaanderen’ 21 maart 2013’. Deze fiches zijn opgemaakt volgens de methodiek die twee 
jaar geleden werd afgesproken met het Rekenhof. 

De minister besluit dat de opvolging van de resolutie op schema zit en er goed wordt 
doorgewerkt aan dit project. 

2. Toelichting door de heer Tom Roelants, administrateur-generaal van het Agenstschap 
Wegen en Verkeer

2.1.	 Globale	rapportering

De heer Tom Roelants, administrateur-generaal AWV, stelt dat de globale rapportering 
een algemene stand van zaken geeft van het project, met een inschatting van de totale 
kostprijs, dus bij volledige afwerking ervan. Daarnaast wordt een overzicht gegeven van 
de reeds gemaakte kosten, de vastgelegde bedragen, en de financiering van het project, de 
reeds ontvangen bedragen. Er is een gedetailleerd overzicht van de stand van zaken per 
project, per projectfase en per afdeling.

Aan de hand van slides overloopt de heer Roelants een aantal punten. Bij de inschatting 
van de totale kost kan men opmerken dat de totale infrastructuurkost in vergelijking met 
het voorgaande jaar van 912 naar 920 miljoen euro is gestegen. Dat is minder dan 1% en 
derhalve minder dan een inflatiecorrectie. Die kost wordt dus beheerst.

Per project wordt een volledige gedetailleerde stand van zaken opgenomen in een over-
zicht: ligging, oplossing, cruciale data inzake oplevering, aanbesteding en prioriteiten en 
het laatste gekende cijfer voor de uitvoeringskost.
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2.2.	 Aanbevelingen	in	het	rapport	van	het	Rekenhof

2.2.1. Algemeen

Het Rekenhof  had op vier thema’s aanbevelingen geformuleerd: op de voorbereiding 
van het project, op de naleving van de regelgeving op de overheidsopdrachten, op de uit-
voering van het project en ten slotte op de projectevaluatie en de informatievoorziening. 
De 13 aanbevelingen staan opgelijst. Er wordt aangegeven wat de rapportage in 2012 
behelsde. Een deel aanbevelingen werden eerder reeds als afgesloten beschouwd. Voor 
aanbeveling 9, onverschuldigd betaalde erelonen aan provinciale studiebureaus in kaart 
brengen en terugvorderen, moest nog een aanpak worden opgestart. 

In de tweede kolom staat wat er nieuw te rapporteren is, specifiek met betrekking tot de 
openstaande aanbevelingen 3, 5, 6, 7, 8, 9 en 10. De heer Roelants gaat in detail daarop in. 

2.2.2. Voorafgaand een realistische raming en timing opmaken

Aanbeveling 3 drong aan op het opmaken van een volledige en realistische raming voor-
afgaand aan de opstart van een project. Dat slaat op timing en financiële kadering. In 
2011 werd toegelicht waarom de initiële raming niet overeenstemt met de werkelijke kost. 
Het Rekenhof gaf zelf  een aangepaste raming mee. Die blijft intussen op hetzelfde niveau 
sinds de rapportering van 2011. 

In de eigen projectendatabank zijn aanpassingen aangebracht om alle kosten op project-
niveau beter te kunnen opsplitsen en in rekening te kunnen brengen. Ze zijn nog niet inte-
graal doorgevoerd, en de aanbeveling blijft men zolang als lopend beschouwen. 

2.2.3. Overheidsopdrachtenregelgeving strikt toepassen

Aanbeveling 5 had betrekking op de strikte toepassing van de regelgeving op de over-
heidsopdrachten. Er loopt binnen het agentschap een nieuwe reeks maatopleidingen rond 
overheidsopdrachten: de mensen krijgen op maat een opleiding overheidsopdrachten, 
algemeen generiek voor wie er zijdelings mee in aanraking komt en meer specifiek voor 
wie er frequenter mee bezig is. 

Daarnaast is de implementatie van de nieuwe wetgeving overheidsopdrachten voorbereid, 
samen met de andere agentschappen. Een aantal initiatieven zijn geïmplementeerd en er is 
een handleiding overheidsopdrachten voor het agentschap uitgewerkt. Er is een werkgroep 
met specialisten uit het hele beleidsdomein en een getrapt systeem voor ondersteuning 
daarbinnen. Dat laatste behelst dat de ondersteuning in eerste lijn door juristen van het 
eigen agentschap wordt geleverd. In de tweede lijn zijn dat juristen van het departement en 
de derde lijn bestaat uit juristen van Bestuurszaken uit de gespecialiseerde afdeling over-
heidsopdrachten. Bovendien zijn er contracten met externe specialisten.

De strafklacht van het Rekenhof is geseponeerd. De aanbeveling 5 wordt als afgesloten 
beschouwd. 

2.2.4. Standpunt Hof van Justitie i.v.m. wezenlijke wijzigingen in acht nemen

Aanbeveling 6 vloeide voort uit het standpunt van het Hof van Justitie dat voor wezen-
lijke wijzigingen ook de mededinging in acht moet worden genomen. De heer Roelants 
verwijst naar het Pressetext-arrest dat aan de basis lag van een dienstorder in het agent-
schap, met duidelijke instructies en voorbeelden van wat wezenlijke wijzigingen zijn, wat 
loutere verrekeningen zijn en wat aanvullende opdrachten zijn. De documenten zijn over-
legd met het Rekenhof en de Inspectie van Financiën. Er is gevraagd om hun instemming. 
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Intussen is een nieuw KB in aantocht dat uitvoering geeft aan de vernieuwde wetgeving 
overheidsopdrachten en een aantal nieuwe regels oplegt. Er is ook nieuwe Europese regel-
geving in de maak. Op termijn zal een aanpassing van de dienstorder nodig zijn. Met het 
oog op mogelijke wijzigingen blijft de aanbeveling openstaan. 

2.2.5. Inspanningen i.k.v. verrekeningen en verwijlintresten voortzetten

Aanbeveling 7 spitste zich toe op de inspanningen inzake de verrekening en beheersing 
van verwijlintresten en het onverminderd voortzetten daarvan. Met betrekking tot de 
verrekening heeft het agentschap eigen doelstellingen vastgelegd over goed beheer van 
middelen en het efficiënt afhandelen van verrekeningen. Een aantal activiteiten zijn voort-
gezet na opmaak van de vermelde dienstorder, waarmee er duidelijker onderscheid wordt 
gemaakt tussen een verrekening en een aanvullende opdracht. 

Verwijlintresten zijn deels het resultaat van de lange tijd die nodig is om verrekeningen 
goedgekeurd en afgewerkt te krijgen. Ten opzichte van 2009-2010 is er een daling te note-
ren van 56%, wat ook een verdere daling is in vergelijking met 2011. Ook deze aanbeveling 
laat men openstaan, dit omwille van het belang ervan en het feit dat men de geleverde 
inspanningen wil doorzetten.

2.2.6. Schadedossiers in kaart brengen

Aanbeveling 8 handelde over de schadedossiers en specifiek het beter in kaart brengen 
en waar nodig medeverantwoordelijken op hun aandeel wijzen. Er is voor gezorgd dat 
de zaken correcter worden opgevolgd binnen de eigen afdelingen en er wordt een cen-
traal overzicht bijgehouden. Met de tweedelijnsondersteuning van het departement wordt 
afgesproken hoe de claims verder behandeld moeten worden en in welke mate de studie-
bureaus in vrijwaring moeten worden geroepen. Bij de vorige rapportering liepen er nog 
acht schadeclaims. Intussen zijn er drie afgehandeld, vijf  lopen nog en er is één nieuwe 
schadeclaim te vermelden. Met het in kaart brengen en het op punt stellen van het proces 
wordt de aanbeveling zelf  als afgesloten beschouwd.

2.2.7. Onverschuldigd betaalde erelonen aan provinciale studiebureaus in kaart brengen en 
terugvorderen

Aanbeveling 9 had het over de onverschuldigde erelonen die aan de provinciale studiebu-
reaus zijn uitbetaald. Die moesten in kaart worden gebracht en, waar nodig, teruggevor-
derd. AWV heeft intussen de controle over de studiebureaus overgenomen en de gegevens 
in de eigen databanken ingebracht. Dat maakt een betere opvolging en een meer efficiënte 
controle mogelijk. 

De vraag was vooral gericht op de toestand in het verleden. In de periode 2004-2007 zijn 
de projecten, ontwerpen, voorontwerpen, die door TV 3V waren voorbereid, overgedragen 
aan de studiebureaus.

De focus is in het voorbije jaar gelegd op de eerste kaderovereenkomst, die liep over de 
periode 2004-2005. Die eerste kaderovereenkomst waarin bijna de helft van alle projec-
ten vervat zat, is integraal nagekeken. Alle facturaties zijn herbekeken, er is een controle 
uitgevoerd met de databanken, aanbestedingsdossiers, vastleggingen en contracten zijn 
gecontroleerd. Van dat alles werd een inventaris opgesteld. Uiteindelijk kwam men op een 
betwistbaar bedrag ten belope van 487.328 euro ereloon. Dat is door het aanschrijven van 
de studiebureaus teruggevorderd. Het gaat daarbij onder meer om facturen die aan de ver-
keerde opdrachtgever gefactureerd zijn. Men wacht nog op een reactie van de betrokken 
studiebureaus. Het dossier wordt opgevolgd. 
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Rest nog de tweede kaderovereenkomst die de periode 2006-2007 omvat. Het betreft de 
andere helft van de opdrachten. Verder zijn er nog de studieopdrachten die door TV 3V 
zelf  verder zijn uitgevoerd. De aanbeveling blijft zolang open. 

2.2.8. Erelonen die onverschuldigd betaald zijn aan TV 3V in kaart brengen en terugvorde-
ren

Aanbeveling 10 ging specifiek over de erelonen die onverschuldigd betaald zijn aan TV 3V 
in zijn hoedanigheid van gedelegeerd bouwheer. Ook daarvoor moest alles in kaart wor-
den gebracht en teruggevorderd. In 2011 is reeds gerapporteerd dat wat betreft de kader-
overeenkomst een beperkte fout was gedetecteerd in de afrekening ten belope van 0,08%. 
Die is reeds in 2011 teruggevorderd. Het contract werd afgesloten. Een bijkomend nazicht 
heeft bevestigd dat er na de eerdere rechtzetting een correcte afrekening is gebeurd. 

Met betrekking tot de nog lopende aanvullende overeenkomst met TV 3V, is een grondig 
nazicht gedaan en kan worden gesteld dat alle erelonen correct zijn betaald. 

TV 3V heeft in een aantal opdrachten de rol van provinciaal studiebureau opgenomen. 
Die worden meegenomen in aanbeveling 9. Aanbeveling 10 wordt derhalve als afgesloten 
beschouwd.

3. Beleidsconclusies

3.1.	 Aanbevelingen

Minister Hilde Crevits vat samen dat van de 13 aanbevelingen er 9 door AWV als afgeslo-
ten worden beschouwd. De lessen zijn eruit getrokken voor de verdere werking van AWV 
en het departement. De vier resterende aanbevelingen worden ten volle geïmplementeerd. 

3.2.	 Timing

Het project gaat globaal beschouwd vooruit. Uit een stand van zaken blijkt dat 98% van 
de projecten minstens een goedgekeurd ontwerp heeft. De minister maakt één kritische 
kanttekening. Als men alle dossiers in het volgende werkjaar aanbesteed wil zien, dan 
zullen er meer dossiers in uitvoering moeten gaan in het lopende jaar. Er zijn middelen 
beschikbaar. 

De minister waagt zich aan een timing. In de veronderstelling dat zoals vooropgesteld in 
de resolutie de laatste aanbestedingen in 2014 gebeuren, dan moet in 2013 100% van de 
goedgekeurde ontwerpen gerealiseerd worden. Als de laatste 17 niet goedgekeurd raken in 
2013, komt men er niet. In 2013 moet bovendien 94% van de aanbestedingen aanbesteed 
raken, of  760. Eind 2013 wil de minister ook nog 82% van de projecten volledig uitge-
voerd weten, of 663 projecten. Dat is haalbaar, benadrukt ze. 

3.3.	 Budget

Er is een beperkte stijging van de infrastructuurkost door de inflatie. Het project blijft 
volkomen realiseerbaar binnen de vooropgestelde budgettaire marges. In 2013 moeten in 
elk geval nog 32 projecten aanbesteed raken. 

II. VRAgen en opMeRkIngen VAn de leden

De heer Björn Rzoska ziet grote stappen vooruit, maar ook de twijfel in de kritische noot 
van de minister. Uit de sector neemt hij mee dat er nog heel wat budget beschikbaar zou 
zijn. Men wil daarmee aan de slag. Een aantal studiebureaus wachten. Waarom zit er een 
vertraging op de aanwending van de beschikbare FFEU-middelen?
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Mevrouw Griet Smaers is blij met de keurige opvolging van de aanbevelingen. Het blijft 
een dossier in beweging. Het zou mogelijk zijn in 2014 alle aanbestedingen achter de rug 
te hebben. De minister vraagt in dat verband om nog een tandje bij te steken in 2013. De 
resolutie stelde eerder al dat men op korte termijn met het dossier komaf  wilde maken 
om mogelijke latere uitwassen qua budget te vermijden. Het lid hoopt dat dit nauwgezet 
wordt opgevolgd.

Uit de toelichting leert mevrouw Smaers ook dat kosten en erelonen van studiebureaus 
intussen beheersbaar blijken. De opmerkingen van het Rekenhof van 2011 waren terecht. 
De onverschuldigde erelonen worden teruggevorderd. Zijn er nog betwistingen of proble-
men te melden? 

Wat met de budgettering inzake toekomstige taken en opdrachten van TV 3V? Men lijkt, 
met het oog op de aanvullende opdracht, geen problemen meer te verwachten inzake bud-
get en erelonen. Kan men iets specifieker het tijdspad en de evolutie van de erelonen voor 
TV 3V toelichten? Het lid wil ook horen of die met zekerheid binnen de geraamde budget-
ten kunnen blijven.

De controle als bouwheer is opnieuw overgenomen door AWV en verloopt beter. Is men 
zeker dat de controle die voordien door TV 3V is gebeurd, optimaal verlopen is? Is de 
controle terecht overgenomen? Wat kon AWV in het kader daarvan intussen vaststellen? 

Dat de ingezette daling van de verwijlintresten zich doorzet met 56% vordering tegenover 
37% bij de vorige rapportering, verheugt het lid. Ze hoopt dat die inspanningen blijven 
duren. 

Concreet wil het lid nog weten hoe snel het project rond het gevaarlijk punt Molseweg 
– Belse Hei – N071 (project 001282) kan worden afgewerkt. Het is opgenomen onder de 
projecten die al zijn aanbesteed. De aanbestedingsdatum zou december 2007 zijn. Op het 
terrein zijn echter nog geen werken opgestart. Hoe zit het met de opvolging van de uitvoe-
ring van dergelijke projecten die zijn aanbesteed?

De heer Marino Keulen stelt dat de dienstorder Pressetext aangekondigd was en dus intus-
sen uitgevaardigd. Er is overlegd met het Rekenhof. Is het Rekenhof akkoord met inhoud 
en vorm?

De daling van de verwijlintresten is een goede zaak, stelt het lid. Hij werpt op dat voor 
het Departement MOW die globaal juist blijken op te lopen. Is de daling van de verwijl-
intresten bij de projecten gevaarlijke punten ten koste gegaan van een stijging elders in het 
departement? Is er dus gevraagd om sneller middelen vrij te maken voor de financiering 
van de gevaarlijke punten ten koste van de rest van het departement? 

Aanbevelingen 7 en 9 lopen. Zijn er nog problemen en/of  betwistingen te melden in dat 
verband? Is de afsluiting van het contract met TV 3V in het kader van aanbeveling 10 
zonder problemen verlopen? Is intussen alles terugbetaald? 

Ook de heer Keulen is tevreden met de stappen voorwaarts die zijn gezet. Hij kan evenwel 
niet vatten waarom men niet zelf  en zonder het onderzoek en rapport van het Rekenhof 
tot dezelfde conclusies kon komen.

De heer Steve D’Hulster waardeert de bondigheid en doelgerichtheid van de rapportage. 
Hij onderstreept het belang van het project, zowel maatschappelijk als budgetmatig en 
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inzake veiligheid. Het lid herinnert aan de suggestie van de heer Stijn Daniëls3 om op het 
einde van de rit een evaluatie te laten maken door het steunpunt van het daadwerkelijke 
effect op de verkeersveiligheid.

Het lid wil graag duidelijkheid over het feit of de terugvordering van het bedrag van meer 
dan 480.000 euro van de provinciale studiebureaus al een feit is. 

De ambitie om nog een tandje bij te steken, kan het lid alleen maar onderschrijven. Kan 
de minister ook een timing zetten op de periode tussen aanbesteding en uitvoering?

Tot slot sluit de heer D’Hulster zich nog aan bij de vraag van de heer Rzoska over de 
FFEU-middelen. 

Mevrouw Lies Jans weet de inspanningen inzake opleiding rond overheidopdrachten en 
voorbereiding van de implementatie van de nieuwe wetgeving te waarderen maar wil graag 
duidelijkheid over hoe de interne controle op de correcte naleving effectief  gebeurt. 

Dat er zaken in de tabel als afgesloten worden opgenomen, vindt het lid jammer, met 
name omdat de minister heeft toegezegd een evaluatie te laten uitvoeren op het einde van 
de rit. Kan dat niet anders opgenomen worden? 

In een verwijzing naar de uitvoerige toelichting van de heer Stijn Daniëls in 2012, stelt 
mevrouw Jans dat het beschikken over correcte data inzake ongevallen cruciaal is voor een 
goede evaluatie van het integrale project. Zijn er ter zake door het steunpunt of de minis-
ter verder stappen ondernomen om bijvoorbeeld basisdata sneller te verzamelen? 

Minister Hilde Crevits bevestigt dat nog een heel pak FFEU-middelen niet besteed zijn. 
Die zijn wel voorzien, maar worden pas vastgelegd op het ogenblik van gunning van een 
project. Dat impliceert dat alle onteigeningen een feit moeten zijn. Daar wringt vaak het 
schoentje. Er is geen geld over op de FFEU-middelen. De minister onderstreept dat er net 
genoeg beschikbaar is om de goedgekeurde projecten te financieren. De voortgang van 
het dossier wordt in die zin nauw opgevolgd. In de volgende jaren zullen er nog FFEU-
middelen nodig zijn, maar dat heeft weinig uitstaans met de opmerkingen van de studie-
bureaus waarvan sprake. Zij hebben hun werk al gedaan in die dossiers en er is alleen nog 
opvolging, stelt de minister. Alleen voor de 17 projecten zonder goedgekeurd ontwerp 
zijn de studiebureaus er nog niet. FFEU-middelen zijn dus beschikbaar, maar kunnen pas 
ingezet worden als men op het terrein ook kan blijven werken. 

Vanwege de studiebureaus is wel een vraag aan de minister gericht om overleg inzake het 
aantal studieopdrachten dat globaal in de markt wordt gezet, zij het niet specifiek over 
het project gevaarlijke punten maar wel algemeen in de aannemings- en de bouwsector. 
Er wordt in dat kader in kaart gebracht waar er vertraging zou kunnen zitten op het in de 
markt brengen van studieopdrachten, met het oog op het grote volume aan wegenwerken. 
Die dossiers zijn echter vaak ook lokaal gelinkt. 

De dienstorder Pressetext is een intern document dat door alle administraties wordt 
gehanteerd. Het Rekenhof noch de Inspectie van Financiën hoeven daarover hun fiat uit 
te spreken. Er was wel uitvoerig overleg en de minister meent dat het document op hun 
goedkeuring kan rekenen.

De grondige evaluatie aan het einde van het project gebeurt hoe dan ook, beklemtoont 
minister Crevits. Of  de aanbeveling als afgesloten gemarkeerd staat of  niet, speelt geen 
rol. Het engagement is genomen. 

3 Zie laatste voortgangsrapportage, Parl.St. Vl.Parl. 2011-12, nr. 1709/1, p. 14.
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Over ongevallendata zijn geen specifieke afspraken gemaakt. Voor bepaalde locaties zijn 
ze wel te krijgen, bijvoorbeeld zoals is gebeurd voor de trajectcontrole in de zone Gent-
brugge. De basis moet evenwel komen van de vaststellingen op het terrein via het vaststel-
lingenformulier. Daar zou de minister graag enige wijzigingen zien doorvoeren. Dat is nog 
niet gebeurd.

Met betrekking tot de globale massa verwijlintresten van het Departement MOW, legt de 
minister uit dat die nog een tijdlang zullen toenemen. Ze worden pas in rekening gebracht 
als men in een lopend dossier tot een akkoord komt. Zolang de discussie loopt over een 
afrekening zijn de verwijlintresten van het dossier niet zichtbaar. AWV is bezig met alle 
dossiers met dergelijke knelpunten in de mate van het mogelijke af  te sluiten. De afre-
kening van die oude dossiers maakt dat de verwijlintrestcijfers stijgen en aldus in beeld 
komen. In de mededeling aan de pers is een uitvoerige uitleg meegegeven, maar daarvan is 
niets verschenen, ergert de minister zich. 

Naast de consequente afhandeling van oude dossiers is er ook nog een technische oorzaak 
voor de toename: er zijn voor het bedoelde jaar vijftien maanden betalingen in rekening 
gebracht. Voor 2014 hoopt de minister toch op een redelijke daling. De daling bij het 
project gevaarlijke punten staat echter volkomen los van de globale toename aan verwijl-
intresten, besluit minister Crevits.

De heer Tom Roelants verwijst in verband met de vertraging waarover de heer Rzoska het 
had naar slide 15. Onder de genomen vastleggingen of effectief  gemaakte kosten is er een 
aanzienlijke toename in de ‘overige kosten’ merkbaar. Ten opzichte van het vorige jaar is 
er ook een belangrijke stijging in het bedrag van de onteigeningen. Om de dossiers die nog 
open staan, met een ontwerp dat klaar is, toch vlot te krijgen, is sterk de nadruk gelegd 
op de onteigeningen. Dat is een belangrijk knelpunt. Er zijn daarom aardig wat midde-
len voor uitgetrokken en men lijkt ervan overtuigd dat mits de nodige inspanningen de 
doelstellingen van de minister haalbaar zijn. Wat naast de onteigeningen ook doorweegt, 
is het feit dat er al heel veel werken aan de gang zijn en dat die werken op elkaar worden 
afgestemd. Dat houdt meteen in dat op een as waar al een reeks werken lopen, men niet 
alle kruispunten tegelijk kan openleggen en er dus een aantal projecten on hold komen te 
staan. 

In de vorige rapportering van AWV was er nog geen tijd voor het behandelen en afhan-
delen van de terugvorderingen.  De terugvorderingen zijn recent gebeurd en er is in een 
bepaalde wettelijke termijn voorzien waarin de studiebureaus verweer kunnen inbrengen. 
De procedure van terugvordering is opgestart en de brieven zijn voldoende gedocumen-
teerd, verzekert de heer Roelants. In de volgende weken en maanden moet blijken welke 
weg daarin verder gevolgd wordt.

Inzake de erelonen van TV 3V in het kader van aanbeveling 10 zijn alle facturen die 
betrekking hadden  op de kaderovereenkomst en de aanvullende overeenkomst gecon-
troleerd op correctheid. Met de ene correctie en terugvordering die in 2012 is gebeurd, is 
alles verder correct gebleken. Alle onverschuldigde erelonen waren derhalve al sinds dat 
jaar terugbetaald. Daarom is de aanbeveling als afgesloten beschouwd. Dat houdt niet in 
dat de erelonen van TV 3V niet meer kunnen stijgen, voegt de heer Roelants expliciet toe. 
Dat wordt bepaald op basis van het uitvoeringsbedrag. Als een project in uitvoering wordt 
gebracht dat afwijkt van het ramingsbedrag, dan zal dat ereloon mogelijk verschillen. Dat 
is contractueel vastgelegd. 

In bijkomende orde wordt de rol van TV 3V en de erelonen in het kader van aanbeveling 9 
rond de provinciale studiebureaus nog meegenomen in dat verder onderzoek. 
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Na de overname van de controles door AWV zelf, loopt alles inderdaad beter, bevestigt 
de heer Roelants. Zelf  opvolgen heeft het grote voordeel dat alles via de eigen systemen en 
databanken kan verlopen. Dat werkt efficiëntie in de hand. 

Over het concrete dossier dat werd aangehaald door mevrouw Smaers, kan de heer  
Roelants niet voor de vuist weg antwoorden. 

Op de opmerking dat men ook zonder het rapport van het Rekenhof  de zaken correct 
had moeten kunnen inschatten, wijst de heer Roelants erop dat men voor het eerst in 
een dergelijk samenwerkingsverband was gestapt, met zo’n specifiek contract. Er was een 
contract afgesloten met een externe partner om een aantal taken over te nemen. Daarop 
is toezicht gehouden, maar dat is van een andere orde dan wanneer men iets volledig in 
eigen beheer doet, stelt de spreker. Het was niet prettig te moeten vaststellen dat er pro-
blemen aan het licht kwamen, maar AWV heeft er snel en efficiënt op gereageerd. Niet 
elk probleem dat AWV in de loop van het project heeft opgelost, kwam aan het licht door 
onderzoek van het Rekenhof, beklemtoont de heer Roelants. Voor hem weegt vooral door 
dat men op de pertinente opmerkingen adequaat heeft gereageerd.

In antwoord op de vraag van de heer D’Hulster beaamt de heer Roelants dat er tus-
sen de aanbesteding en de uitvoering een zekere tijdspanne ligt. Doorgaans werden in 
de eerste jaren van het project geclusterde aanbestedingen gedaan van vier tot zes pro-
jecten waarvoor een aannemer werd gezocht. Die aannemer heeft de bewuste projecten 
dan sequentieel aangepakt. Het laatste project wordt derhalve soms maar twee jaar na de 
aanbestedingsdatum uitgevoerd. Het aangevoerde voorbeeld van mevrouw Smaers is wel 
extreem, geeft de heer Roelants toe. 

Een andere reden daarvoor ligt ook in het feit dat de druk altijd hoog is gehouden om zo 
snel mogelijk de aanbestedingen te doen om aan te geven dat men naar een zo snel moge-
lijke uitvoering streefde. Dat leidde ertoe dat de realiteit soms ertoe noopte een aantal 
projecten alsnog later in uitvoering te laten gaan.

Wat de vraag van mevrouw Jans over de overheidsopdrachten betreft, stelt de heer  
Roelants dat voor de interne controle op de toepassing van de wetgeving op de over-
heidsopdrachten een drietrapssysteem is ontwikkeld. Een eerste controle gebeurt door de 
eerstelijnsjuristen die in elke afdeling aanwezig zijn. Ze komen maandelijks samen. Die 
mensen sturen doorgaans de cel van de contracten aan en doen een eerste screening van 
alle dossiers. Als blijkt dat er toch nog fouten opduiken of zaken beter juridisch afgedekt 
dienen te worden, doet men een beroep op de juridische dienst van het departement. Men 
kan vragen om bestekken na te lezen of om tijdens uitvoering mee problemen op te lossen. 
Tot slot is er nog de optie om externe ondersteuning in te schakelen om contracten na te 
kijken. 

Af en toe blijkt dat een dossier in de standstillperiode nog juridisch betwist wordt. Daar-
uit trekt men lessen. Het is de bedoeling nog scherper af  te bakenen wanneer een dossier 
bij de tweede of derde lijn moet worden voorgelegd.

Jan PEUMANS, 
voorzitter

Els KINDT,
verslaggever
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gebruikte afkortingen

AWV Agentschap Wegen en Verkeer
FFEU Financieringsfonds voor Schuldafbouw en Eenmalige Investeringsuitgaven
HvJ (Europese) Hof van Justitie
ISO-certificaat International Organization for Standardization
KB koninklijk besluit
MKB maatschappelijke kosten-batenanalyse
MOW Mobiliteit en Openbare Werken
TV 3V Tijdelijke vennootschap Veilig Verkeer Vlaanderen


